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[Steffensen] 

Idet jeg i øvrigt skal henvise til bemærk- 
ningerne, ønsker jeg at knytte følgende kom- 
mentarer hertil: 

Kristeligt folkepartis forslag til biblioteks- 
lov forsøger at fastholde kvaliteten og kvan- 
titeten i bibliotekernes udlån -  samtidig med, 
at den indeholder en væsentlig decentralise- 
ring af biblioteksvirksomheden, idet det fore- 
slås, at kommunalbestyrelserne tillægges be- 
slutningskompetencen angående en række 
opgaver, som ifølge den nugældende lov om 
folkebiblioteker er obligatoriske. 

Kristeligt folkeparti mener, et bibliotek 
bør være det, betegnelsen umiddelbart ud- 
trykker, nemlig en samling af bøger og andet 
trykt materiale, og ønsker ikke »kulturhuset« 
smuglet ind ad bagvejen. Derfor foreslås det, 
at alene udlån af bøger og andet trykt mate- 
riale skal være obligatorisk og omfattet af 
driftstilskudsordningen, dog skal lydbånd 
kunne udlånes vederlagsfrit til blinde og 
svagtseende. Kristeligt folkeparti finder det 
væsentligt, at man også efter nærværende 
forslags vedtagelse vil have mulighed for at 
låne audiovisuelle materialer og mangfoldig-. 
gjort kunst på bibliotekerne. Vi mener blot 
ikke, det er rimeligt at pålægge ethvert folke- 
bibliotek pligt til at anskaffe og vedligeholde 
sådant materiale i et omfang, der opfylder 
lovforslagets krav til alsidighed, kvalitet og 
aktualitet. 

Ved lovforslagets gennemførelse overgår 
alle biblioteker til heltidsbetjening med en 
faguddannet bibliotekar som leder. Filialer 
og; bogbusser behøver imidlertid ikke at være 
betjent med faguddannet personale, hvorfor 
deltidsuddannelsen af bibliotekarer bør fort- 
sætte. 

I § 7, stk. 1, præciseres det, hvilke hensyn 
der skal tages ved materialevalget. Der skal 
lægges vægt på kvalitet, aktualitet og alsidig- 
hed, samtidig med at der bør tages hensyn til 
lokale særpræg og ønsker. Bl. a. i forbindelse 
med materialevalget vil jeg fremhæve kom- 
munalbestyrelsens suverænitet. 

Til erstatning for det tidligere bibliotekstil- 
syn oprettes et direktorat for folkebibliote- 
kerne under ministeriet for kulturelle anlig- 
gender. Direktoratet vil i alt væsentligt vide- 
reføre de opgaver, som i dag varetages af 
bibliotekstilsynet. Direktoratet skal herud- 
over yde folkebibliotekerne og offentlige 
myndigheder råd og vejledning i biblioteks- 
faglige spørgsmål. I forbindelse med denne 

gennemgang af direktoratets opgaver vil jeg 
gerne understrege, at der efter § 17 bliver 
fastsat regler om lånesamarbejdet. Alle bibli- 
oteker, der helt eller delvis finansieres af det 
offentlige, er efter nærværende forslag for- 
pligtede til at deltage i lånesamarbejdet. Som 
rådgivende organ for ministeriet for kulturel- 
le anliggender nedsættes et folkebiblioteks- 
råd. Rådet skal bl. a. høres i forbindelse med 
behandlingen af sager af generel karakter for 
hele biblioteksvæsenet eller af principiel be- 
tydning for folkebibliotekerne. 

Bortset fra specielle regler i § 10 i lov af 
13. juni 1973 om styrelsen af de højere ud- 
dannelsesinstitutioner har der ikke tidligere 
været lovgivet om de offentlige forsknings- 
bibliotekers forhold. Ud fra en helhedsbe- 
tragtning af det offentlige biblioteksvæsen 
foreslås det, at der lovgives samlet om folke- 
biblioteker og forskningsbiblioteker. 

Til at varetage den centrale administration 
af forskningsbibliotekerne oprettes en forsk- 
ningsbiblioteksstyrelse under undervisnings- 
ministeriet. For at der kan sikres de forskelli- 
ge interessegrupper omkring forskningsbibli- 
otekerne en medindflydelse på den centrale 
forvaltning, foreslås det, at der nedsættes et 
forskningsbiblioteksråd med den i § 31 
nævnte sammensætning. 

Som et led i bestræbelserne for at sikre en 
fortsat positiv udvikling af samarbejdet mel- 
lem forskningsbibliotekerne og folkebibliote- 
kerne udpeger såvel forskningsbiblioteksrå- 
det som folkebiblioteksrådet af deres midte 
hver 4 medlemmer til biblioteksrådenes fæl- 
lesudvalg, som er nævnt i § 19, stk. 4. 

I nærværende lovforslag foreslås driftstil- 
skudsordningen fortsat. Kristeligt folkeparti 
ser gerne, at folkebibliotekerne overgår til at 
modtage generelle tilskud. Men af hensyn til 
de kommuner, der endnu ikke har indført 
heltidsbetjening, mener vi dog, at en ændring 
af tilskudsformen først bør finde sted 5 år 
efter lovens ikrafttræden. 

Ved ikrafttræden af nærværende lovfor- 
slag overføres skolebibliotekerne til folkesko- 
len. Dette sker i henhold til bestemmelsen i § 
17 i lov af 26. juni 1975 om folkeskolen. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget og 
dets bemærkninger, vil jeg gerne anbefale 
lovforslaget til tingets velvillige behandling. 

Rahbæk Møller (SF): 
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[Rahbæk Møller] 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om en om- 

lægning af  kreditmarkedet, bl. a. med henblik 
på nedsættelse af  det indenlandske renteni- 
veau. 

(Beslutningsforslag nr. B 77). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Rahbæk Møller (SF): 
Som ordfører for forslagsstillerne tillader 

jeg mig herved at fremsætte: 
Forslag til folketingsbeslutning om øgede 

krav til produkters holdbarhed, energiforbrug 
m. m. 

(Beslutningsforslag nr. B 78). 
Jeg skal i øvrigt henvise til beslutningsfor- 

slagets tekst og de bemærkninger, som ledsa- 
ger det. 

Uden for dagsordenen foretoges: 

Valg af 1 medlem til radiorådet. 

Formanden: 
Efter udnævnelsen af Ole Espersen til ju- 

stitsminister har ministeren for kulturelle an- 
liggender fritaget ham for hvervet som med- 
lem af og formand for radiorådet og har 
samtidig beskikket medlem af radiorådet Bir- 
te Weiss til formand for rådet for perioden 
indtil 31. marts 1982. 

Til nyt medlem af radiorådet som repræ- 
sentant for lyttere og fjernseere i stedet for 
Birte Weiss (S) har vedkommende gruppe 
udpeget J. K. Hansen (S). Den pågældende 
er herefter valgt. 

Den første sag på dagsordenen var: 

1) Spørgsmål til ministrene: 

Formanden: 
Jeg skal allerede nu meddele, at det som 

nr. 4 opførte spørgsmål (spørgsmål nr. 547), 
der er stillet af hr. Thorndahl (FP) til mini- 
steren for Grønland, efter anmodning fra 
spørgeren udsættes til næste spørgetid. 

Spm. nr. 564 

1) Til finansministeren af: 

Poulsgaard (FP): 
»Agter ministeren at søge en merbevilling 

i finansudvalget under folketingets konto for 
at dække den merudgift, der bliver ved det 
skjulte løntillæg til folketingsmedlemmer, 
man nu er ved at få igennem folketinget un- 
der dække af, at hvert enkelt medlem skal 
have mere sekretærhjælp og derfor får ca. 
30.000 kr. mere årligt?« 

Skriftlig begrundelse 

Det er jo en kendt sag, at folketingets for- 
mand mener, at medlemmerne skal op på en 
borgiTIestergage, men på grund af den mod- 
stand -  specielt fra fremskridtspartiets side -  
der har været rejst mod disse lønforhøjelser i 
tider, hvor pensionister, børnerige familier og 
andre dårligt stillede skal skære ned, har et 
stort flertal i udvalget for forretningsordenen 
nu besluttet, at de enkelte medlemmer kan få 
ca. 33.000 kr. årligt til sekretærhjælp. Denne 
sekretærhjælp må gerne udføres af familie- 
medlemmer som f. eks. éns kone, døtre, søn- 
ner eller andre. Dog er det en betingelse, at 
arbejdsstedet skal være Christiansborg, men 
der er jo ingen, der kan kontrollere, hvor tit 
vedkommende vil være på Christiansborg. 

Derudover skal gruppeformændene have 
et tillæg på ca. 100.000 kr. årligt -  også til 
sekretær/kone. Ud over dette ligger forskel- 
ligt inventar som f. eks. skrivemaskiner, der 
nu også skal betales af det offentlige. Alt i 
alt er det en anselig merudgift, der er tale 
om. 

Partierne modtager i forvejen betydelige 
midler til sekretærbistand, maskiner, ekspert- 
bistand m.v., hvorfor dette yderligere tilskud 
er aldeles overflødigt. 

Spørgeren er klar over, at folketinget suve- 
rænt afgør sine arbejdsforhold, men når jeg 
alligevel stiller ministeren dette spørgsmål, er 
det i håbet om, at ministeren vil tage en snak 
med folketingets formand og tydeligt tilken-, 
degive, at vi ikke har råd til den slags flot- 
tenhejmertendenser. 

Poulsgaard (FP): 
Vor høje formand for folketinget har i sin 

tid som formand jo udfoldet store bestræbel- 


